
J

LETO II. ŠTEV. 15

Izdaja okrajni odbor SZDL 
Kočevje

■ Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik Jože Košir 
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V KOČEVJU, DNE 6. APRILA 1957

SKUPŠČINA ZVEZE SVOBOD IN PROSVETNIH DRUŠTEV

Kulturno in prosvetno delo moramo 
prilagoditi potrebam množic

28. marca je bila v Kočevju okrajna skupščina Zveze Svo
bod in prosvetnih društev. Poleg delegatov so bili prisotni tudi 
Vinko Trinkaus iz Ljubljane, predsednik OO SZDL tov. Jože Kla
rič in predsednik OLO Janez Pirnat. Poročilo o delu Svoh d in 
prosvetnih društev je podal njen predsednik tov. Tone Šercer. Z 
enominutnim molkom pa so počastili spomin Moše Pijada ter 
umrlih članov društev Poldeta Merčuna in Josipa Pirnata.

kati, mladinska in druge organi
zacije; ile teko bodo' društva uspe
vala.

Društva, ki nimajo pogojev za

PLENUM CK ZK SLOVENIJE
2. aprila je bil v Ljubljani ple

num CK ZK Slovenije. Plenum je 
ra: pravijal o organizacijskih in 
političnih vprašanjih ZKS ter o 
pripravah na VII. kongres ZKJ. 
Rvferat o organizacijskih in poli
tičnih vprašanjih je imela tov. Vi
da Tomšičeva, org. sekretar CK 
ZKS.

Politične in organizacijske pri
prave na VII. kongres bodo omo-

7. april ■ svetovni dan zdravja

samostojno delo, naj bi sodelovala gočile nadaljnjo krepitev organi
zacij — tako politično, kakor tu
di številčno. Vse organizacije bo-

Vlciga kulturno prosvetnih dru
štev in Svobod za preoblikovanje 
naših ljudi, ki so obremenjeni s 
starimi tradicijami, običaji in na
vadami, je zelo velika in odgovor
na. Ta odgovornost raste spričo 
hitrega razvoja proizvajalnih sred
stev in novega časa, ki zahteva td 
nas širšo umsko razgledanost. Rav
no tukaj pa lahko veliko poma
gajo kulturno- prosvetna društva s 
svojimi izobraževalnimi odseki, 
ljudiskimi univerzami, tečaji, raz
govori itd. Pri tem je treba) po
hvaliti Ljudsko univerzo Kočevje, 
ki je priredila vfsto zanimivih pre
davanj. Skupno imamo sedem 
ljudskih univerz in devet izobra
ževalnih sekcij, ki so priredile v 
tej sezoni 82 zanimivih predavanj, 
ki jih je obiskalo nad 8500 ljudi. 
V tej smeri bo treba delati tudi v 
bodoče.

Sedaj imamo 24 prosvetnih dru
štev, od teh 6 delavsko -prosvetnih 
društev »Sviobod«. Pri teh dru
štvih deluje 84 sekcij, od teh 24 
dramatskah itd. V pretekli sezoni 
je bilo uprizorjeno 53 dramatskih 
del z 72 -ponovitvami in gostova
nji. Vso pohvalo zasluži rudarska 
godlba »Svobode« Rudnik, ki je 
priredila 12 .koncertov. V KUD in 
»Svobodah« je včlanjeno 2190 čla
nov — mladine, delavcev in ostal
im. Posebno za K.ocevje je razve
seljivo, da sodeluje v »Svobodi« 
veliko število delavcev. Kulturno 
prosvetna društva in DPD »Svo-

fSin's Uomenint

TARIFNI PRAVILNIKI

Kako je s potrjevanjem tarif
nih pravilnikov, smo se pozani
mali pri Okrajni komisiji za tar 
rifne pravilnike. Tov. Rupnik, 
tajnik komisije, je radevolje od
govoril na zastavljena vprašanja.

Komisija za potrjevanje tarif
nih pravilnikov (TP) je zaklju
čila, s potrjevanjem že 28 febr. 
Z delom so začeli sredi januarja. 
Potrjeni so bili vsi tarifni pravil
niki, razen Poslovne zveze Ko
čevje. Potrjevanje pravilnikov je 
dalo komisiji obilo dela spričo ve
likega števila podjetij. V dobro 
podjetij moramo reči, da so bili 
tarifni pravilniki večinoma dobro 
in realno sestavljeni. Letos so v 
veliki meri sodelovali pri sestav
ljanju tarifnih pravilnikov vsi 
zainteresirani v podjetju in si
cer DS, sindikati in organizacije 
ZK.

Kako izgledajo plače v nekate
rih naših podjetjih ? pa začnimo 
najprej pri KGP Kočevje. Najviš
ja urna postavka delavca znaša 
v industriji 74 din, v kmetijstvu 
65 din, v gozdarstvu pa 48 din. 
Najnižje plače delavcev pa zna
šajo: v industriji 36, v kmetij
stvu 34, v gozdarstvu pa 37 din 
na uro. Najvišja plača uslužben
cev znaša 35.000 din, najnižja pa 
9000 din na mesec. Plače narud- 
niku: Najvišja uma postavka de
lavca znaša 92 din, najnižja pa 
40 din, za uslužbence pa najviš
ja mesečna plača 33.280 din, 
najnižja pa 8320 din. Pri podjet
ju »Avto« Kočevje imajo nasled
nje plače: najvišja urna postav
ka za delavce znaša 85, nekvali
ficiranih delavcev nimajo, naj- 
višja usluž. plača pa znaša 29.000 
din, najnižja pa 10.000 din me
sečno. Najvišja plača delavca pri 
»Zidarju« znaša 84 din na uro, 
najmanjša pa 33 din, največja 
Plača pri uslužbencih , znaša 
•*2-400 din, najnižja pa 8000 din. 
1'a UP Ribnica znaša najvišja 
,lrna. postavka delavcev 72 din, 
najnižja pa 36 din, pri uslužben
cih pa najvišja 28.000 din, naj
nižja pa 10.500 din.

Delavci imajo možnost pove
čati svoje plače povsod tam, kjer 
imajo delo normirano. Norme 
brez dvoma stimulativno vplivajo 
na dvig proizvodnje in večji za
služek delavca.

skupno s TVD »Partizanom«. Ta 
način skupnega delovanja se je 
posebno lepo obnesel v Ribnici.

Pri nas še vedno pogrešamo do
brih kulturnih zabav. Preiti je 
treba iz dosedanjega načina kul
turnih zabav, ki se mnogokrat iz-

7. apnila 1948 je bila sprejeta 
Ustava svetovne zdravstvene orga
nizacije. Od takrat praznujemo 
vsako leto tega dne svetovni dan 
zdravstva. Letos j,e Svetovna 
zdravstvena organizacija skupno s 
Svetovno organizacijo za prehrano 
in poljedelstvo (FAO) postavila na 
dnevni red tega dne vprašanje pre
hrane in zdravja prebivalstva. 

Zdravje je rezultat različnih či-

res
s petjem, razgovori itd:., ki naj 
traja nekaj ur in ne celo noč. Tu
di tu čaka naša društva še obilo 
dela. Nadaljevanje na 3. strani

bode« so v preteklem letu lepo na
predovale. Tudi dramatska dela 
na odrih naših kulturnih domov so 
bila vsebinsko precej boljša, kot v 
preteklih letih. Knjižnic ,imamo 
skupno 24 z okrog 30.500 raznih 
knjig. Bralci najbolj posegajo po 
leposlovnih pa tudi po drugih knji
gah. ObLO so pokazali veliko ra
zumevanja za knjižnice in prispe
vali okrog 700.000 din zanje.
Knjižnice same se stiskajo v majh
nih prostorih in samo tri knjižnice 
imajo tudi čitalnice.

Na skupščini srno tudi slišali, da 
delajo nekatere zadruge težave 
kulturno umetniškim društvom. V 
Dobrepolju na primer ima KZ v 
Prosvetnem domu svoje skladišče.
Dam se mora čimprej uporabljati 
za svoj namen — to vprašanje je 
treba rešiti. Zelo dobro pa je bilo 
sodelovanje med KZ Juirjevico in 
tamkajšnjim prosvetnim društvom, dan je delo in sprejeli program de

la za v prihodnje.
Po uspelih občnih zborih krajev

nih odborov ZB je tudi ta konfe-

dc imele v tem letu svoje redne ""»dar zavzema prehrana
konference. Na plenumu je bilo 
tu li govora o načinu volitev dele
gatov za kongres. Na vsakih 400 
članov bo Izvoljen 1 delegat. Dele-

roidij.o v prekomerno pijančevanje, gate bodo za razliko od prejšnjih 
v zdravo in res kulturno zabavo kongresov volili direktno na kon

ferencah tistih občin oz. tovarni
ških organizacij, ki bodo imele na 
dan 30. junija 1957 več kot 300 
članov.

OBČINSKA KONFERENCA ZB V SODRAŽICI

Sodražica pred kongresom ZB

v sklopu teh faktorjev eno najvaž
nejših mest. želimo in težimo za 
tem, da bi bila prehrana dobra. 
Kaj pa je dobra prehrana)? Kakor 
ni dobro zdravje samo odsotnost 
bolezni, ampak telesna, duševna in 
socialna blaginja, ravno tako ne 
pomenil da se dobro hranimo že, 
če ne stradamo.

Dabra prehrana je več kot sa
mo polnjenje želodca s hrano za
radi tega, da si preženemo lakoto. 
Dobra prehrana, je več kot to, dai 
sprejemamo hrano zaradi zaščite 
organizma pred boleznimi, iki lah
ko nastanejo zaradi Slabe prehra-

Predvsem so to ekonomski in 
socialni vzroki, zelo tehten vzrok 
pa so slabe prehranbene navade.

VčasOl ovira porabo nekega živi
la visoka cena. V takem primeru 
razumemo, da se živilo ne troši v 
zadostni meri (na primer meso, 
mesni izdelki).

Imamo pa dovolj živil po nižjih 
cenah, a jih odklanjamo, ker ne 
poznamo njihove prave vrednosti, 
n. pr. mleko v prahu, zelenjava 
in sadje. Zlasti odklanjajo ta ži
vila kmečki predeli. V višinskih 
krajih so bili do nedavnega mne
nja, da tam raste lahko samo re
pa, zelje, pesa in korenje. Stro
kovnjaki pa so ugotovili, da v teh 
krajih uspeva prav vse, razen pa
radižnika. Prav zaradi tega in za
radi pravilne prehrane je bilo v 
letošnjem letu organiziranih več 
tečajev za te kmečke predele. Re
zultat tečajev je, da se urejajo 
vrtovi, na katerih bo vsa zelenja
va, ki je potrebna za vsako go
spodinjstvo. Hrana bo zdrava in 
cenena, ker bo vse zraslo doma,

rcnca pokazala, da organizacije 
ZB dobro delajo in da se člani za-

Maila dvorana v stavbi ObLO 
Sodražica je bila dne 31. marca
polna delegatov, članov ZB in go- ve dajo pomembnosti delovanja 
stdv. Bivši borci sodražke občine te; organizaciji. Zveza borcev ste

ne, Dobra prehrana pomeni, da naj kar se je moralo prej kupiti. Tako

so Imeli tega dne letno konferen
co, na kateri so pregledali dose-

človek je vsak dan toliko hrane in 
•takšno hrano, ki mu ne boi ohrani
la le zdravja, temveč mu izboljša
la in dvignila življenjsko silo.

Kako pa je s prehrano v našem 
okraju ?

Našim prosvetnim društvom bi 
morali dati večjo moralno podpo
ro tudi Socialistična zveza, sindi-

Matija Maležič med volivci

je videti, sko zadostna, ni pa pravilno pri- 
KomMja pravi jena, ker niso v hrani zasto

pane vse tiste hranilne in zaščitne 
snovi, ki so potrebne za zdravo 
prehrano. Kje so vzroki za to ?

26. marca je bil v Lipovščici pri 
Sodražici zbor volivcev, ki se ga 
je udeležilo okrog 30 ljudi. Zbora
voIiVnev riti Jti iicl11 iji
■poslanec tov. Matija Maležič ter 
predstavniki ObLO Sodražica s 
predsednikom ObLO tov'. Samso 
na čelu. Volivci so razpravljali o 
družbenem planu in proračunu ob
čine Sodražica za leto 1957. Na
dalje so razpravljali o raznih ko>- 
munalnih delih, tako o regulaciji 
Bistrice, ureditvi potov, plačevanju 
davkov in taks ter o drugem, V 
razpravi je sodeloval tudi tov. Ma
ležič, ki je dal volivcem pojasnila
o 'davkih, taksah in ost a lila dajat- pregledajo1 in sprejmejo v ZB vse,

M imajo za to pogoje.
Po razrešnici staremu odboru je 

bil izvoljen nov občinski odbor, 
nadzorni odbor in predsedniki pe
tih komisij pri Obč. odbora ZB.

vah ter obveznostih, ki jih imamo 
do skppncsti, kakor tudi o upora
bi teh sredstev. Volivci so bili z 
razlago tov. Malešiča zadovoljni. 
Na zboru so razpravljali tudi. o 

Ljudski poslanec in državni sekre- krvodajalski akciji, ki je dosegla v 
tar za finance LRS Matija Maležič sodraški občini že lepe uspehe.

je sedaj 215 članov — bivših bor
cev in aktivistov.

Iz poročil predsednika, tajnika 
in predsednikov komisij 
ds je bil odbor delaven. 
ze otroke padlih borcev je posve
tila vso skrb tem otrokom pri nji- 
hcvem šolanju itd. Tudi v bodoče 
bo organizacija ZB v enaki meri 
sik ttoela za te otroke. Tem otro
ke m se poleg materialne podpore 
m di tudi moralna pomoč pri vzgo- 

Tudi zgodovinska komisija je 
Ida z delom, vendar doslej še 

'm bilo pravega uspena. Sklenili 
so, da bodo letos nadoknaidili za
mujeno. Tej komisiji bodo poma
gali vsi člani. Umesten je bil tudi 
predlog, da se na novi stavbi v 
Travni gori vzida spominska plo
šča v spomin tistih, Id so v NOB 
na tem predelu padli.

Sodražka dolina je znana, 
je med vojno sodelovala z NOB. Egiptovska vlada je poslala po- 
Zato je v organizaciji ZB še ved- slanico 'vsem deželam uporabnikom 
no premalo članov. Sklenili so, prekopa, da bo stroga spoštovala 
naj krajevni odbori ZB še enkrat svoje mednarodne obveznosti in

da bo prekop prost tudi za fran
coske in angleške ladje proti pla
čilu ustreznih taks.

Generalni sekretar Združenih 
narodov je obiskal Egipt in se se
znanil s stališči predsednika Na-

bo ostalo več denarja za mesa In 
ostalo, hrana pa bo bolj pestra in 
bolj zdrava.

7. april naj ne bo samo za tisti 
dan »dan zdravja«, temveč ga 
imejmo dnevno v mislih, ker bomo

Nai splošno je prehrana količin- le tako obdržali in popravili zdrav
je našega prebivalstva.

Skrb za zdravo prehrano naj se 
odraža v menzah, gostinstvu, in
ternatih, šolskih in mlečnih kuhi
njah in v zasebnih gospodinjstvih.

Ker bodo v prihodnjih dneh od
prli Sueški prekop za vse ladje, 
si obetajo v upravi Sueškega pre
kopa v prvem mesecu izjemno ve
lik promet. Egiptovski, ameriški 
in sovjetski piloti že vodijo prve 

ker konvoje ladij1 po prekopu.

Za delegata za kongres ZB Slo- serja glede Sueza in egipčansko-

Utrdimo delo šolskih odborov
V zadnjem času se je na sestan- lah za pošolsko mladino. Te šole 

kih organizacij Socialistične zveze, naj bi 'redno delovale, predvsem v 
zborih volivcev, kakor tudi na kon- zaostalih krajih. Na teh šolah naj 
ferenci Okrajnega odbora SZDL bi se poleg izvenšolske mladine 
veliko razpravljalo o delu, pomenu izobraževali tudi starejši, saj tudi 
in namenu šolskih odborov. Slišali ti potrebujejo znanje pri vsakda- 
sm» dobre in slabe stvari o šolskih njem delu. Umesten bi bil tudi 
odborih. Dejstvo je, da so ti odbo- predlog, da bi se osnovnošolsko 
ri postali nujnost in soi brez dvo- mladino poučevalo v šolah tudi o

veni j e sta bila izvoljena tov. ža
gar Jože in Fajdiga Fran. Za 
predsednika je bil ponovno izvo
ljen Fajdiga' Fran. Ob zaključku 
6o sestavili preigram dela za loto 
1957, ki je zelo pester in članom 
ZB vodilo za bodoče delo.

izraelske meje. Te dni posreduje 
med Egipčani in Amerikanci.

ATOMSKE ZADEVE 
Po uradnem sporočilu o sestan

ku predsednika Eisenhowerja in 
Mac Milan na Bermudih, v

r(ttai tu&ga&at

m,a, vsaj za večji del šolskih odbo
rov to velja, naredili zrelostne iz
pite pri svojem delu.

Delovanje šolskih odborov je še 
razmeroma mlado. V krajih, kjer 
teo ti odbori doibili oz. še dobivajo

kmetijstvu.

OBVESTILO

Skupščinska pisarna OLO Ko-
moralno podporo in kjer so nalete- čevje obvešča vse prebivalstvo 
li na razumevanje pristojnih ljud- okraja Kočevje, tla se bo vršila se
skih odborov teir organizacij — tu 
mislimo predvsem na Socialistično 
zvezo — delo šalskih odborov do
bro poteka. Seveda pa je .pri vsem 
tem najvažnejše to, kakšni so 
ljudje, ki sestavljajo šolski odbor.
Ce odbor ni dober, tudi vsa pomoč 
dosti ne pomaga. Pa še na nekaj 
ne smerno 'pozabiti, šolskemu od
boru je lahko v veliko pomoč tudi 
■učiteljstvo, vendar se ta pomoč ne 
sme izroditi tako, da bo »vozil« 
šolski odbor učitelj sam, ostali od
borniki v šolskem odboru bodo pa 
samo kimali — tudli takrat, ko bo 
hotel učitelj uveljaviti samo svoje delavskih svetov.
stališče. Da se bomo razumeli! Med _________________
Ka-: šolskega odbora in učitelj
stvom, naj bo najtesnejše sodelova
nje; odborniki naj na sejah šol
skih odborov povedo o dobrih za
mislih o šolstvu, ki so jih slišali 
med ljudmi in prenašajo dobre

ja Okrajnega ljudskega odbora, 
Okrajnega zbora in Zbora proizva
jalcev dne 9. aprila 1957 ob 9. uri 
v dvorani množičnih organizacij v 
Kočevju.

Glavne točke dnevnega reda bo
do:

1. Poročilo o delu Okrajnega so
dišča v Kočevju in razprava po 
poročilu.

2. Poročilo in razprava o delav
skem upravljanju v zvezi z volit
vami v delavske svete in kongres

RAZSTAVA IN PREDAVANJA 
ZA DAN ZDRAVJA

Letni občni zbori kmetijskih za- jo nepravilnosti, se zanimajo za 
drug so z izjemo KZ Ribnica že razne sortne poizkuse, skratka, -— 
končani. Ob tej priliki smo se otor- zbori so pokazali, da zadružnikom 
nili na tajnika OZZ tov. Staneta ni vseeno., kdo vodi njihovo zadru- 
Ocepka, ki nam je povedal nekaj go in kako jo vodi. Zato je ra- 
ugotovitev iz občnih zborov. zumljivo, da so na zborih razprav-

Najprej je treba poudariti, da so Ijali o vseh dejavnostih zadruge, da- 
se upravni odbori zadrug na le- j ali svo je pripombe in se veselili 
tošnje občne zbore dobro pripra- uspehov, ki jih je dosegla zadru- 
vili. Pomembna je tudi ugotovitev, ga na tem ali onem področju. Za
da je bila povprečna udeležba na niimivo je, da zadružniki sedaj več 
zborih približno 80 odst. vseh čla- zahtevajo cd odborov zadruge, ka
nov (kar ne velja le za nekaj iz- kor prej. Gospodarski programi 
jem), v prejšnjih letih pa je bila zadrug so se. izkazali koristni. Ti 
udeležba na zadružnih zborih od programi so bili dobro pripravlje- 
55 do 65 odst. Glede na lepo ude- ni, vsem razumljivi ter so poka- 
ležbo so bili tudi zbori razgibani, zali zadružnikom smer gospod ar- 
Zadražniki se vedno bolj zanima- ske dejavnosti v tem letu. Gospo-

terem je rečeno, da sta obe deželi 
pripravljeni registrirati atomske 
poizkuse pri Združenih narodih, če 
■to stori tudi Sovjetska zveza, so 
v Moskvi dali izjavo, da je So
vjetska zveza pripravljena skleni
ti sporazum z zahodnimi deželami 
o začasnem prenehanju atomskih 
poizkusov. Predsednik angleške 
vlade je v parlamentu izjavil, da 
bi tako prenehanje škodilo pome
nu in veljavi Velike Britanije.

Sovjetska vlada je poslala pis
ma norveški vladi, zadnje dni pa 
tudi predsedniku danske vlade, v 
katerih opozarja obe deželi na 
škodljivost njihove, politike in na 
nevarnost, ki obema deželama pre
ti, ako pristaneta na to, da na 
njihovem področju uredijo atom
ska oporišča, Amerikanci so ta 
pisma označili kot propagandno 
potezo.

Kljub temu, da v razarožitvenem 
ka- pododboru Združenih narodov raz

govori o razorožitvi že nekaj let 
niso dali nobenega bistvenega re
zultata, se je Poljska le odločila, 
da zmanjša svoje oborožene sile in 
s tem izboljša gospodarsko stanje 
v deželi, ki je zelo slabo.

jo za dejavnost zadruge, kritizira-

Za 7. april — svetovni dan 
zdravja — organizira posebna 

stvari iz sej odbora med ljudi, kjer okrajna komisija razstavo o pra
ži vi jo. vilni in zdravi prehrani, ki bo 7.

■šolski odbor se pri svojem delu in 8. aprila v prostorih male dvo- 
ne sme izolirati. Za uspešno delo rane množičnih organizacij v Ko- 
je nujno potrebna povezava, s Sve- čevju.
tj za šolstvo pri ljudskih odborih Na terenu bodo razna predava- 
ter množičnimi organizacijami. n ja in prosimo, da se razstave in

šolski odbori naj bi razpravljali predavanj udeležite, ker bo to le 
tudi o kmetijsko-nadaljevalnih šo- -v vašo korist.

darske programe so zadružniki na 
zborih sprejeli in odobrili.

Ustvarjeni dobiček so v redu 
razdelili. Del dobička so razdelili 
v namenske sklade, ostali del do
bička pa so razdelili v koristne 
namene in sicer za razne investi
cije, pospeševanje kmetijstva itd. 
Zadružniki so se odrekli tudi ko
misijski razliki, ki bi jo lahko raz
delila. Namenili pa so ga za na
ročnino Kmečkega glasu, ki ga 
prejemajo vsi zadružniki.

Vse zadruge, z izjemo KZ Kom-

ANGLEŠKI PROBLEMI
Izgleda, da je zadnje dni Angle

žem napravila stavka kovinarjev 
več preglavic kakor problemi 
okrog Cipra, Sueza in petroleja. V 
Angliji namreč stavka že preko 
1,700.000 kovinarjev in mehanikov, 
ker delodajalci niso pristali na po
višanje plač. Trenutno ni izgleda, 
da bi 'stavka takoj prenehala. 
Ogromna škoda, ki jo zaradi tega 
trpi angleško gospodarstvo, se bo 
poznala tudi na angleškem izvozu, 
ki je za Anglijo osnovnega po
mena.

Teden dni po zaključenih razgo
vorih na Bermudskem otočju so 
Angleži objavili sklep, da ciperski 
nadškof Makarios lahko zapusti 
svoje prisilno bivališče. Čeprav so 
Angleži Makaricsa izpustili, za
enkrat še niso pristali na to, da 
se vrne na otok Ciper.

Tradicionalni angleški trg na 
Bližnjem in Srednjem vzhodu po
časi izgublja pomen za Angleže 
zaradi vedno večjega pritiska 
ameriškega in nemškega blaga. 
Nemški predsednik Adenauer je 
obiskal Perzijo, kjer se je pome-.

„„ ... ... „ nil predvsem o nemški udeležbi v
polje, so bile aktivne. V zadrugi perzijski petrolejski industriji, 
v Kompoljah je bilo poslovanje stiki naše Zveze komunistov in 
bolj na šibkih nogah pa tudi Socialistične zvez so v zadnjih dneh

ponovno pokazali izjemno širino,

Stane Ocepek

na šiibkih
upravni odbor ni storil vsega.

Vsi zadružni zbori so pokazali, 
da vprašanja prodaje tržnih vi
škov, in sicer mleka, krompirja in 
živine, še niso urejena, terjajo pa 
nujno rešitev.

saj sta pri nas bili delegacija Ko
munistične partije Francije in de
legacija Italijanske socialistične 
stranke. Naša delegacija pa je 
obiskala Socialist, stranko Belgije.
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KAJ HOČEJO?
Ob zadnjem obisku madžarske 

vladne delegacije v Moskvi so 
padle izjave, ki so neposredno 
govorile o Jugoslaviji, oziroma o 
stališču Jugoslavije do madžar
skih dogodkov in do današnjega 
stanja na Madžarskem, čeprav 
je že po govoru maršala Tita v 
Pulju in tovariša Kardelja v 
Ljudski skupščini bilo prelitega 
mnogo črnila in tiskarske barve, 
ker so na vzhodu hoteli na vsak 
način dokazati, da imajo oni 
prav, niso po petih mesecih za
mudili prilike, da ne bi znova po
udarili, da je Jugoslavija napač
no ocenila dogodke na Madžar
skem. S tem so se znova posta
vili na stališče, da ni za dogodke 
m Madžarskem kriv stalinistični 
sistem, temveč reakcija.

Izjave, ki so v zadnjem času 
bile izrečene v Moskvi na rovaš 
Jugoslavije, niso osamljene. V 
zadnjih mesecih je v številnih 
deklaracijah, id jih podpisujejo 
ob državniških in partijskih obi
skih različne delegacije, skoraj 
vedna govora tudi o tem, da je 
treba utrditi socialistični tabor 
pod vodstvom Sovjetske zveze in 
tla je treba biti zelo buden proti 
vsem onim, ki se s to enotnostjo 
tabora ne strinjajo. Ker Jugosla
vija ni bila in še vedno ni pri
pravljena, da bi se vključila v 
kateri koli tabar, gredo ti deli 
resolucij in deklaracij razumljivo 
na naš račun. O tem govorijo 
številne deklaracije od btidimpe- 
štanskega sestanka petih vzhod
no evropskih partij, pa vse do 
deklaracije Madžarske in Kitaj
ske.

Ako spremljamo tuji tisk in 
oddaje tujih radijskih postaj, 
predvsem vidimo, da je zlasti v 
Bolgariji in češkoslovaški razpo
loženje do Jugoslavije mnogo 
manj prijateljsko, da ne rečemo 
bolj hladno. Zadržanje Albanije 
nam je znana. Albanski politični 
voditelji še vedno uporabijo vsa
ko priliko za napade na našo dr
žavo. Ne samo lokalni, tudi vo
dilni listi v tej državici napačno 
informirajo svoje bralce o raz
merah pri nas.

živahna delavnost naše Zveze 
komunistov in Socialistične zve
ze Jugoslavije ter številni stiki 
teh dveh organizacij z drugimi 
Komunističnimi partijami, socia
lističnimi strankami in gibanji, 
je že dolgo časa predmet »ideo
loške« obravnave v vzhodno ev
ropskem tisku. Očitno jim ne 
ugaja to, da Jugoslavija tudi v 
političnem pogledu ni osamljena 
in prepuščena sama sebi. Gospo
darska in politična osamitev ka
tere koli dežele je zanjo zelo ne
varna in nujno spravi v nevar
nost ne samo njeno neodvisnost, 
temveč tudi državni obstoj. Prav 
iz tega razloga dosledno in 
vztrajno širimo fronto naših sti
kov z vsemi naprednimi gibanji 
v svetu.

Na podlagi splošne kampanje, 
ki se v zadnjih mesecih zopet 
vodi proti nam v vzhodno evrop
skih deželah, lahko pridemo sa
mo do zaključka, da takšni, ka
kršni smo, ne odgovarjamo že
ljam in potrebam politike teh de
žel. Iz tega pa nujno izhaja, da 
lahko pričakujemo, da napadi na 
nas in našo ureditev ter nekate
ra osnovna stališča ne bodo pre
nehali. Ker takšna stališča one
mogočajo Sovjetski zvezi, da bi 
ostala pri starih meddržavnih in 
medpartijskih odnosih, ki se jih 
je v deklaracijah, podpisanih 
skupno z Jugoslavijo, odrekla, je 
prav gotovo, da bo ta dežela ti
sta, ki bo še v naprej ugovarja
la takim našim stališčem.

Danes je morda težko reči, kaj 
želijo doseči s kampanjo proti 
nam. Oblika razprave je močno 
podobna oni iz leta 1948. Razlika 
je le, ta, da zaenkrat različnost 
stališč še ni vplivala na meddr
žavne odnose. B. Mikcš

Za naše kmetovalce
Uničevanje plevela s kemičnimi sredstvi

Za zatiranje plevela se v zad
njih letih z velikim uspehom upo-

ko teh sredstev porabimo za po- 
škropitev 1 ha površin. Koliko po

rabljajo hormonski herbicidi, sameznegai škropiva je treba za

ga, ker tol veter lahko zanašal 
raztopino na sosedne parcele in 
lahko poškodoval tsm rastoče kul- nekaj poslopij,

Graditi po gradbenih okoliših
Na račun povojnih gradbenih čel pri gradnji zahteva, da se mo

del pri obnovi in novih gradnjah rajo naselja širiti in razvijati po 
je bilo izrečeno že precej kritike določenem, v naprej postavljenem 
tudi v našem okraju. Mnogokje se načrtu. Pri tem so važni pogoji, 
je gradilo prav divje. Ob promet
nih cestah in rekonstrukcijah so
zrastla nova poslopja pa tudi po „ , . . - . .
poljih je bilo to in tam zgrajenih °

ki upravičujejo gradnjo.
LS LRS je sprejela leta 1956

ki kvarijo strnjeno ^va“e’ M
Škropljenje rastlin z raztopino' hor- uničevanje posameznega plevela v ture, na primer krompir, peso itd. lice vasi. Nesmotrna gradnja pa
monskih herbicidov povzroča na- različnih kulturah, je razvidno iz Paziti moramo, |da škropimo le 
gel razvoj rastnega tkiva, dočim navodil, ki jih dobite ob nakupu takrat, ko je posevek suh, sicer 
ostanejo temeljni deli rastlin, to je teh sredstev. Za poškropitev 1 ha ne bom dosegli zaželjenega uspeha.
korenine, nespremenjeni. Ker ko
renine ne morejo zadovoljiti po-

površin je običajno potrebno 200 
do 800 litrov raztopine, v kateri

Nadaljevanje prihodnjič

— »"vi,™,
elektrika, šole in podobno.

Uveljavljanje urbanističnih na-

trebe razbohotene rastline po hra- mora biti raztopljena' predpisana 
ni, posamezni deli rastline nilso doza herbicida. V koliko litrih vo

de bomo raztopili predpisano dozo 
herbicida pa je odvisno od tega, 
s kašno škropilnico bomo škropili.

zmožni za razmnoževanje in na
daljnjo rast. Da bi dosegli uspeh, 
je nujno, da pride raztopina hor
monskega herbicida v stik z rast
nim tkivom. Zaraidi tega škroplj.e- rabili manj raztopine, kot 
nje s temi sredstvi na rastlinah s 
povoščenimi, usnjatimi ali dlaka
stimi listi sploh ne povzroča spre
memb. Posledice škropljenja s hor
monskimi herbicidi so: najbolj vid
ne pri rastlinah s širokimi in vo-

Delo Kmetijske zadruge Hrib
Kmetijska zadruga Hrib v Lo- Retjah in nabavo hladilnika, zaza- 

škem potoku je ustvarila lani 814 družno poslovalnico na Hribu.

ima namen za- 
splošne družbene koristi. 

Zakon določa, da se za gradbene 
ne smejo upo

rabljati taka zemljišča, ki so po
trebna za kmetijstvo ali za narod
no gospodarstvo sploh, nadalje za 
prometne naprave sli varnost pro
meta, za prosveto, zdravstvo, ali 
za narodno obrambo in se dajo 
bolj koristno uporabiti v te na
mene. Za gradbene namene se ne

Ce škropimo z atbmizerji, ^ bomo tisoč dinarjev dobička. Res da, to Skupna: investicijska dela bodo torih po posebnih predpisih ni do-
no Hn. ni vejtit0j vendar moramo vedeti, stala predvidoma 9,000.000 din, m- voljeno graditi; to so zemljišča, na

pod kakšnimi pogoji dela ta za- vesticijiska vzdrževalna dela pa J 
druga), ker je ta kraj zelo pasiven, skupno 170.000 din. Tu moramo___
Zadruga se trudi za gospodarski prišteti še sredstva, za pospeševa- nimi stroški' in zemljišča v takih
napredek. Letošnji gospodarski nje kmetijstva, selekcijo živine, icrajitlj ikjer ^ razrLe naprave ali
program ima v načrtu: gradnjo sredstva za strokovno izobraževa- druge’ razmere škodljive za
remize za stroje, za kar bo po- nje itd. Zadnji občni zb:r je pro- ■

1,200.000 din, trgovino v gram zadruge v celoti odobril.
Odbor zadruge in pospeševalni 

odbori se trudijo za napredek na 
vseh področjih gospodarstva. Za-

če bo
mo škropili z navadnimi škropilni
cami. Količina herbicida in učinek 
pa bosta v obeh primerih enaka.

S hormonskimi herbicidi sme
mo škropiti le ob toplem in mir
nem vremenu. V vetrovnem vre-

doravnimi listi, manj oziroma sploh menu ne smemo škropiti zaradi te- trefono 
pa ni opaziti sprememb na rastli
nah z ozkimi in .pokončnimi listi.

Gornje ugotovitve so velikega 
praktičnega pomena za naše po
ljedelstvo. Znano je, da imajo sko- 
ro vsi pleveli široke, nežne in le
žeče liste v nasprotju z žiti, 'ki ima
jo ozke, kosmate in pokončne li
ste. Če škropimo z raztopino hor
monskih herbicidov, dosežemo to,

Vso skrb našim gozdovom
Gozd. to naše zeleno zlato, je je predvideno čiščenje in redčenje 

treiba negovati in čuvati, če ho- na površini 3070 ha:; za čiščenje 
čeimo, da nam bo gozd prinašal imajo tu 5500 ha, za redčenje pa 
pravo korist. Tudi v tem letu se 3200 ha gozdov. Vsa čiščenja na- 
bodo porabila znatna denarna: sred- meravajo izvesti v dveh letih, red- 

da pleveli poginejo, dočim ostane- s|bva za obnovo, nego in varstvo čenja pa v štirih letih. Približno

katerih bi bila graditev komunal
nih naprav zvezana z nesorazmer-

zdrav-
je ali varnost ljudi.

Glede na ta z aken OLO na pred
log ObLO s svojimi odloki dolo
či, katera zemljišča se smejo upo-

ostalost iz pretekle dobe se počasi rabitl za gradbene namene (grad-
manjša. Najboljši primer za to je 
gradnja Vodovoda, platatažni (na
sad sadnih dreves, dvig živinoreje

bene okoliše) po gornjih načelih.
Vendar tudi sprejeti odloki ne 

bodo dokončno rešili vprašanja
in nova miselnost ljudi, .ki opušča- gradbenih okolišev, saj so_ zaen-

jo žita nepoškodovana. Najbolj ob
čutljive rastline za škropljenje s 
hormonskimi herbicidi so vse vr
ste repic, gorčice, rogovilček 
(:»vražja trava.«) in zlatica, 
ginejio že pri škropljenju 
Šimi dozami. Pri nekaterih pleve
lih pa povzroča škropljenje s te-

gozdov. Po načrtu bo letos pogo
zdovanje na površini 120 ha v ne-

jo starokopitnost in napredno, go
spodarijo. Zadruga na Hribu je že 
marsikaj koristnega storila, čim

krat obdelani samo važnejši cen
tri oziroma naselja. Njihov namen 
je sistematična gradnja in usmer-

'dižavnenn sektorju; pogozdovanje ramo površinam, ki so potrebne 
v gozdovih državnega sektorja pa negovanja, dodati še nove pogo- 

ki iz- bo na površini 482 ha. Na območju zdene površine, kjer se podmladek 
z manj- gozdov, kjer izvaja operativna de- razvija pri,rodno.

la Kmetijsko gozdarsko posestvo Vsa skrb bo posvečena tudivar- 
Kočelvje, je potrebno -pogozditi s stvu gozdov .pred požari. K vair-

toliko pa bo treba meliorirajti tudi veye .^o zaupanje in sodelovanje jevanje bodočih gradenj v sklopu 
V prihodnjih desetih letih, ker mo- med zadrugo in zadružniki toliko enotnih strnjenih naselij. Zemlji-

večje uspehe smejo pričakovati, šča, ki v odlokih niso določena za 
310 zadružnikov zadruge Hrib iz 
vasi Reitje, Mali log in Hrib pred
stavlja močno silo, na katero se 
lahko računa.

gradbene namene, se ne bodo sme
la uporabljati za gradnje.

D. D.

mi sredstvi to, da rastline odim.ro, sadikami 1780 ha, s semeni pa 1320 stvu gozdov spada tudi kleščenje 
ker herbicidi uničijo poganjke in ha, skupno 3100 ha. Glede na ka- stoječega drevja.

Stroški nege, varst-va in uredit
ve gozdov bodo 'znašali v nedržav
nem in državnem sektorju skupaj 
okrog 72,000.000 din. V to so všte
ti tudi' stroški vzdrževanja dre
vesnic na površini 3 ha.

Naj omenimo, da je bila leta 
1956 razdelitev med gozdnimi in 

gospodari KGP Kočevje kmetijskimi površinami splošnega 
ljudskega premoženja na območju

tem preprečijo nadaljnjo rast. pariteto drevesnic in abirod seme
na, bodo tako pogozdili te površi
ne v desetih letih, letno .pa bi se 
posadilo 482 ha.

Nadalje je v nedržavnem sek
torju predvideno v tem letu za či
ščenje 140 ha, in za redčenje 35 ha 
gozdnih površin. V gozdovih, s 
katerimi ------- ’

Ti pleveli so vse vrste met lik, ki
slica, regrat, trpotec, grahorica-, 
slak — in kar je zelo važno — 
njivski osat. Praktično neobčutlji
ve pa so tra.ve ter žita.

Pri škropljenju s temi sredstvi 
ni važno, s koliko odstotno raz
topino škropimo, temveč to, koli-

Pot do gradnje je dolga . . .
Ker naši ljudje pred začetkom katastrski urad OLO v treh izvo

dih za zemljišče, 
namerava zidati

gradnje novega poslopja ali obno
vo marsikaj ne vedo, bomo dali v 
tem sestavku nekatera pojasnila. Prošnja mora biti kolkovana s 30

na katerem se 
oz. obnavljati.

Kako je z doplačili na vlaku

Interesent mora najprej vložiti na 
ObLO prošnjo za odobritev zem
ljišča v gradbene namene. To ve
lja tudi zzj tiste, ki nameravajo 

občine Kočevje. S to razmejitvijo stavbo .prenoviti ali razširiti. K 
se je gozdna površina povečala za prošnji mora biti priložena sltua- slovijo 
okrog 2000 ha. dja v merilu 1:2880, ki jo izda

Glede na razne dopise in pritož
be. v zvezi z doplačili na vlakih 
smatram za potrebno, da: seznanim 
javnost s tozadevnimi železniški
mi predpisi.

Sprevodnik, ki naleti na vlaku

s ti 1,047.402 din, ki so bile pla
čane. Tožb je bilo vloženih 925 za 
518.802 din.

Oproščeno je bilo: 494 terjatev 
v znesku 306.348 din.

Iz vsega je razvidno, da: ustvag-
na, potnika brez veljavne vozne jajo potniki brez veljavnih voznih
karte, mora od potnika zahtevati, 
da plača v.ozno karto in ustrezni 
dodatek 100 ali 200 din. 100 din 
plača potnik, M se prijavi spre
vodniku, da nima voznega listka, 
200 din ,pa v ostalih primerih.

izkazov nepotrebno delo, kakor tu
di občutno finančno škodo. Ker je 
predprodaja voznih listkov, si lah
ko vsak potnik nabavi vozni listek 
pavočasno — saj jte predprodaja 7 
dni v naprej •— in bi

SEJA PODODBORA IZSELJENIŠKE MATICE

Več pozornosti izseljencem
V Kočevju je bila dne 28. mar- za pomcič, nepravilno ,’in zlonamer- 

ca seja pododbora Izseljeniške ma- no tolmačili našo družbeno uredi
ti oe za Kočevje. Razpravljali so o tev itd. Na seji so sprejeli več 
delu pododbora, .0 lanskoletnem sklepov. V času od 8. do 15. ju- 
delu ter o pomanjkljivostih, M jih lija ko Ibo »Izseljeniški teden«, bo ba priložiti 150 din državne in 75
, _ ..... . ... ___ . . . .. ... rli« nlrvo-iriA toIrll.Q

din državne in 20 din okrajne tak
se. Za rešitev prošnje je treba 
priložiti 2650 državne in 275 din 
okrajne takse. Za zemljišče, ki ni 
zajeto v odloku, pa se prošnje na>- 

preko ObLO na tajništvo 
za gospodarstvo OLO Kočevje. 
Nato se vloži prošnja za odobri
tev projekta. Prošnji mora biti 
priložen projekt v treh izvodih. K 
načrtu spada: tehnično poročilo, 
situacija in predračun. Prošnja 
mora biti kolkovana s 30 din dr
žavne .in 20 din okrajne takse. Po
leg tega mora biti posebej kplko- 
vana vsak priloga s 25 din držav
ne takse. Za rešitev prošnje je tre

ta odo letos skušali odpraviti. Ne- v Kočevju akademija, ki bo po- 
v naprej ■— in bi tako lahko kateri naši ljudje so rojake, ki so svečena rojakom povratnikom, ki 

Oe kdo ne more ali noče plačati marsikakšno doplačilo odpadlo. bili doma na dopustu, izkoriščali v sa za stalno ostali v domovini ter

din okrajne takse.
Delavci in uslužbenci so takse 

prositi pri gradnji stanovanjskih
te vozne cene z dodatkom, mora 
sprevodnik zahtevati, da potnik 
izstopi na prvi postaji.

S tako odločnim predpišem se 
je morala železnica zavarovati pr
vič pred špekulativnimi potniki, ki 
bi vsako blažje ravnanje še bolj 
zlorabljal, drugič pa pred nevar
nostjo, da bi se zlorabe množile.

Predpis prekinitve oz. izključit
ve od vožnje ne velja: za otroke 
brez spremstva, če niso starejši cd 45,386.000 din 
14 let in matere z otroci do 6. le- m plemenske

S. M. svoje sebične namene, jih prosili rojakom iz tujine, ki bodo takrat morajo pa pristojnemu orga-

Zadružne vesti
pri nas. Pododbor bo skrbel za 
večjo povezavo z rojaki. Sprejeli 
so sklep, da: bo najbrž 19. maja

nu dostaviti še potrdilo o zapo
slitvi.

Odločbo o reviziji projekta izda

NAD MILIJARDO PROMETA
Kmetijske zadruge kočevskega 

okraja so imele v letu 1956 skup
no 1.254,573.000 din prometa into 
z odkupom kmetijskih pridelkov 

z odkupom klavne 
živine 193,465.000

Ta sredstva predstavljajo ekonom- 4,,0do povabili predstavnike ljudske 
sko moč naših zadrug, ki se iz le- oblasti, množičnih organizacij, kul
ta. v leto veča. Naj omenimo še turnih in prosvetnih društev 
eno posebnost. Samo skladi pri za- povratnike in rojake, ki bodo ta-

občni zbor pododbora Izseljeniške OLO Kočevje, komisija za revizijo 
Matice za Kočevje, na katerega glavnih projektov.

dragah so se v letu 1956 v pri- 
z letom 1955 povečali za 

26,292.000 din. V letu 1956 so za-

Ko ima stranka odločbo o loka
ciji oz. o odobritvi zemljišča inod- 

ter ločbo o reviziji projekta, zaprosi 
investitor pristojni ObLO za grad-

krat dem,a.. Namen tega: občnega besno dovoljenje, nakar lahka prič- 
izbora bo, da se vključi Črnivec 116 z gradnjo. Ko je objekt dovr- 
ljudi v Izseljeniško Matico in da šen, mora biti tehnično pregledan, 

sklade v višini ^omo tako z rojaki v čim tesnej- šele potem se izda uporabno do- 
še:m stiku. Ob času obiskov roja- voljenje. Za .pregled zgradb in pota starosti — po načelu javne z odkupom gozdnih sadežev in 

skrbnosti in socialnosti in za usluž- zdravilnih zelišč 21,141.000 din, z 
bence, delavce ter vojaške osebe, cistalim odkupom, predvsem z le- 
kadar potujejo službeno. som 523,675.000 ’din ter z vsemi

železnica dopušča nadaljnji pre- ostalimi dejavnostmi (uslužnost- 
voz tudi proti naknadnemu plači- na dela) skupno 470,906.000 din. 
lu .potnikov, icd katerih pričakuje, g tem prometom so kmetijske zar 
da bodo svojo obveznost izpolnili druge ustvarile 50,307.000 din do- mu zelju 60 din. Celi orehi so bili prazničnih dnevih organizirali za

druge izkoristile 
141,642.000 din.

kov naj ,bi tudi več pisali
NAJNIŽJE TRŽNE CENE NA _ . j.. _ ,.
DAN 30. MARCA V KOČEVJU Pododbor Izseljeniške Matice je

razpravljal tudli o tem, da bi v 
Cena staremu krompirju je bila času državnih praznikov, 4. in 22. 

14 din za kg, čebuli 80 din, kisle- julija, 29. novembra in drugih

brez upiranja, ne dovoljuje pa na- bička. Vidimo, da zadruge 
daljnjega prevoza tistim potni- bolj aktivno posegajo na 
kom, pri katerih je naknadno pla- področja dejavnosti in predstavlja- 
čilo dvomljivo, železnica je poskr- j0 močan gospodarski faktor, 
bela tudi za tiste potnike, ki ni
majo voznih listkov iz kakršnega ZADRUŽNA OSNOVNA 
koli vzroka kot na primer zaradi cpvneTVA
tatvine, izgube, zapeljave, z.amu- »khiimva
de vlakov in podobno. Po stanju

žel. transport pod. Ljubljana je 1956 imajo 
v prvih šestih mesecih preteklega okraja v skupni vrednosti 599 mi'

sameznih prostorov predno se izda 
uporabno dovoljenje, se plača,: do 
5 prostorov 1680 din, nad 20 pro
storov pa 3680 din; za uporabno 
dovljenje samo pa se plača okraj
na taksa in sicer do 5 prostorov 
195 din, nad 20 prostorov pa 595

D. D.

OBČNI ZBOR OZZ
Okrajna zadružna zveza se pri

vedbo 230 din, marmelada 120 din, svinj- izseljence ter za izseljence povrat- 
razna rika mast — domača 350 din, olje mike izlete v kraje, ki so znani iz 

335 din, testenine 98 din, koruza dni NOB. Ogledali naj bi si tudi 
48 din, domači riž 180 din. Narav- kulturne in zgodovinske spomeni- 
no vino v trgovinah je bilo 140 din ke v naših krajih, če bi bilo v Ko-
Liter, žganje v trgovinah pa 380 čevjiu premalo prijavljencev, 'bi pa pravlja na letni občni zbor, ki bo 
din liter. Zelena solata je stala 50 napravil izlet skupno z izseljenci najbrž 20. aprila. V petek 5. apri-
din kg, med 320 din, mleko 30 iz pododbora Izseljeniške Matice v la je bila zadnja seja Upravnega

z dne 31. decbmbra din, smetana' 260 din, sir skuta 80 Ribnici. Pododbor bo tudi skrbel odbora OZZ, kjer so pripravili vse
zadruge kočevskega din, surovo maslo 540 din. Suhe za obiske pri rojakih povratnikih potrebno za občni zbor. Naj orne-

slive so bile 300 din kg, zelena 61 in rojakih, ki bodo prišli med le-
leta imela 1867 terjatev v vredno- lij. 643.000 din osnovnih sredstev, din kg, koleraba pa 30 din kg. ti cm na obisk v domače kraje.

nimo, da bo letos prvič občni zbor 
OZZ ’ z Zvezo žena-zadružnic.

Anton Pirc O zobni gnilobi
Bolezen trdih zobnih substanc — 

karijes ali zobna gniloba — je v 
nezadržnem porastu. Lahko reče
mo, da je to najbolj razširjena bo
lezen naših dni. Značilno pa je, 
da zavzema vedno večji obseg in 
se pojavlja tudi vedno bolj zgo
daj. Ne le na Kočevskem, tudi v 
ostalih krajih Slovenije in morda 
še bolj v dragih državah, je opa
ziti veliko napredovanje kamijesa 
pri mladini. Serijski -pregledi pri 
šolski mladim so pokazali, da je v 
Sloveniji komaj par odstotkov 
otrok, katerih zobovje še ni okvar
jeno od gnilobe. Tudi na Kočev
skem stanje ni nič boljše. V letu 
1955 so bili pregledani otroci 15 
šol južno od črte Smuka—Polom— 
Kočevje—K. Reka. Žal teh 'pregle
dov niso mogli izvršiti v Kočevju, 
Stari cerkvi in Livoldu, ker je bi
lo delo v šolski zobni ambulanti 
takrat za daljšo dobo prekinjeno. 
Analiza teh pregledov je pokazala 
naslednje:

Od 426 otrok ima 95,4 odst.

gnilo zobovje. Pregledani otroci so 
imeli Skupno 10.455 zob, od ka
terih pa je bilo že 3.237 načetih 
ali že popolnoma uničenih zaradi 
gnilobe. Zobovje pri kmečki mladi
ni je v splošnem slabše kot pri 
delavski, ustna higiena pa je na 
izredno nizki stopnji.

Iz navedenih podatkov je raz
vidno, kako katastrofalno je sta
nje zobovja pri naši mladini. Tudi 
v mestu Kočevju stanje ne ,bo- do
sti boljše, saj naval učencev v šol
sko ambulanto priča o tem. žal 
naša zobozdravstvena služba ni in 
še dolgo ne bo v stanju uspešno 
kljubovati temu množičnemu zlu. 
Pomanjkanje terapevtskega ka
dra v zobozdravstvu je ena glav
nih ovir za: uspešen boj proti zob
ni gnilobi. Sedaj je v Sloveniji 
vsega 314 zobozdravnikov in den- 
tilstov, ali 1 zobozdravnik oz. den
tist na, 4500 prebivalcev. V kočev
skem okraju je stanje še slabše, 
saj pride na enega dentista 9000 
prebivalcev. .Razumljivo je, da pri

takem razmerju naše delo ne mo
re imeti takega učinka, kakor tal 
želeli. Perspektive za- bližnjo bo
dočnost pa tudi niso rožnate. Pre
cej našega kadra so že, starejše 
osebe tik pred upokojitvijo, mlade 
moči pa pritekajo mnogo prepoča
si. Zato je zobozdravstvena služba 
posebno na podeželju omejena 
predvsem na najnujnejše delo.

Teh nekaj dejstev naj bi poka
zalo nemoč našega zobozdravstva 
spričo ugotovitve poraznega (sta
nja zobovja pri naši mladini, naših 
bodočih delavcih in kmetih, na ka
terih ramah bo čez 10 ali 15 let 
slonelo vse naše gospodarstvo.

Danes je le malo takih ljudi, ki 
ne bi vedeli, da zobovje ni nekaj 
izoliranega, ampak je del našega 
telesa; organsko in funkcionalno 
tako povezano z njim, da okvara 
zob nujno sproži večje ali manjše 
posledice tudi v drugih delih te
lesa. Obolenja prebavil, revmati
zem, bolezni srca in ledvic in 
končno psihične motnje nam do
volj jasno kažejo, kakšne važnosti 
je zdravo zobovje, če temu pri
štejemo še zaradi zobnih obolenj 
izgubljene delovne uire in zmanjša

no delovno zmožnost, potem se 
moramo res čuditi, da se tu in 
tam še vedno dobe ljudje, ki temu 
problemu odrekajo njegovo važ
nost. Naša sreča, je, da je takih 
ljudi že zelo malo, kar pa jih je, 
jiim bodo slej 'ali prej žalostna dej
stva odprla oči. '

Kje je torej pot iz te zagate? 
Odgovoriti na to vprašanje je na
men tega članka. V njem želim 
pokazati, po kateri poti borno mo
rali čim prej krenti vsi, ki nam 
je zaupma skrb za zdravje naše
ga naraščaja, še posebno, pa1 star
ši. ' Ta članek’ je namenjen posebno 
materam in (bodočim materam, saj 
od njihovega pravilnega ali nepra
vilnega ravnanja največ zavasi, 
kakšne zobe bodo imeli njihovi 
otroci. Velika škoda je, da se ve
čina naših mater žal tega ne za
vedi, oziroma da Sploh ne pozna 
osnovnih pojmov o razvoju zobov
ja. še manj pa matere vedo o tem, 
kaj, je zobna gniloba, kako nasta
ja in kako se morajo same boriti 
proti njej. Vse to bi želel v tem 
članku pojasniti ona kolikor mogo
če preprost način. Naše delo pa 
bo treba pričeti res pri koreninah,

da bo uspeh viden morda šele čez 
nekaj let.

Boj proti zobni gnilobi se začne 
rali čim prej kreniti vsa, ki nam 
,tera mati ve, da se zobje prično 
razvijati že v prvih mesecih noseč
nosti in da otrok pride na svet po 
večini že z razvitimi kronami 
že v dobi nosečnosti. Le redko ka- 
ba že zgrajena ne moremo več 
vplivati na njeno kvaliteto z nobe
nimi vitamini ali drugimi sredstvi. 
Mnogo mater pa misli, da se otro
kovi zobje razvijajo šele takrat, 
ko se pokažejo izpod sluznice. Ta 
zmota je prav usodna, kajti skrb 
za zobe malčkov se pojavi pri si
cer skrbnih mamicah šele sedaj. 
To pa se pravi, da zvonijo po toči, 
če verno, da, se je kroma ztiba že 
pred izrastom dokončno razvila.

če vemo, da Se zobje začnejo 
razvijata že v zgodnji nosečnosti, 
potem je .razumljivo, da je mlade
mu organizmu že takrat potreben 
ves tisti material, iz katerega je 
zofo zgrajen. Ker zobna gniloba 
napade na zobu najprej krona, ozi
roma sklenimo, s katero je krona 
pokrita, je posebno važno, da je 
prav ta sklenina normalno razvita

in kar najbolj odporna proti gni
lobi. Zdrava sklenina je najtrša 
snov našega telesa in po svoji tr
doti mečno prekaša trdoto kosti. 
Ta njena velika trdota je posledi
ca visokega procenta kalcijevih 
soli, saj jih vsebuje okrog 97 odst. 
in jo prav zaradi tega mnogo stro
kovnjakov smatra za mrtvo: tki
vo,, ki nima svoje presnove kot 
ostala: fckivai telesa. Iz kalcijevih 
soli pa ni zgrajena samo sklenina, 
ampak jih zelo mnogo vsebujejo 
tudi kosti, pa tudi drage sestavi
ne telesa. Vse te velike količine 
kalcija mora razvijajoči se mladi 
zametek dobiti iz telesa svoje ma
tere, saj zametek še ne more spre
jemati hrane v obliki, kakor smo 
navajeni mi. Zato hi bil vendar 
potreben prebavni trakt, ki pa je 
v tisti) dolbi šele v razvoju. Zame
tek dbibiva torej vse hranilne sno
vi iz materinega: krvnega, obtoka. 
Prestopanje teh snovi iz krvnega 
obtoka matere v krvni obtok plo
da se vrši v pcisteljid ali placenti. 
Da poteka razvoj ploda normalno, 
je potrebno, da dobiva res vse 
snovi, ki so' mu potrebne.

(Se nadaljuje)
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NOGOMETNA TEKMOVANJA 

Rudar je osvojil dve točki
Deseto kolo dolenjske nogometne družine je prineslo Koče

varjem samo eno zmago in dve neodločeni igri. Rudar je doma 
zmagal s 3:1 in si še bolj utrdil položaj na lestvici. Partizan A 
je igral v Škofljici neodločeno 2:2, Partizan B (mladinci) v No
vem mestu 1:1, kar je vsekakor velik uspeh.

je boljši igralci in so začeli z gro
bo igro., ki ji gostje niso bili kos. 
Na ta način je podalo krilo žogo

Rudar
LESTVICA 

10 9 1 0 53:12 19
Črnomelj 10 8 0 2 42:19 16
Partizan A 10 7 1 2 28:20 15
Elan N. m. 10 4 2 4 18:14 10
Škofljica 10 4 1 5 23:21 9
Partizan B 10 4 1 5 13:26 9
Grosuplje 10 1 0 8 9:34 2
Ribnica 10 0 0 10 7:45 0

NAŠIH MOŠTEV
desni zvezi, ki je .prodrla, v ka
zenski prostor. Trobentar se je vr
gel na žogo, pri tem pa je grdo 
poškodoval nasprotni igralec, žoga 
se je odbila In desna zveza je po
tresla. iz razdalje 5 metrov Troben
tarjevo mrežo. Do konca igre se 
stanje v golih ni spremenilo.

Sodnik je bi'1 slab in je dqpustil 
grobo igro, ki so se je poslužili do
mačini, veliki in močni igralci.

STANOVANJA ALI ŠOLA?
člani SZDL Vel. Lašče se zad

njo čase bolj ogrevajo za gradnjo 
nove šole v Velikih Laščah, kot 
pa za gradnjo stanovanjskega bič
ka. Mnenja so, da bi se stano
vanjsko vprašanje rešilo, če bi 
preuredili za stanovanja zgradbo, 
ki jo sedaj uporablja šola. Tako 
bi se izrazni! tudi prostor, ki ga 
šola uporablja v zgradbi Zadruž
nega doma. Vsekakor bi bilo prav, 
da pri takih stvareh szdeluje Črni
vec ljudi.

Skupščina Svobodi in prosvetnih društev
Nadaljevanje s 1. strani

Naši ljudje radi gledajo kvali
tetne prireditve. Zato mera biti 
vsako delo na odru dobro priprav
ljeno. če je prireditev slaba, se ne 
smemo čuditi, če bo slabo obiska
na. Tudi preprositi ljudje postaja
jo vse bdi j zahtevni.

Na skupščini je govoril tudi 
član Zveze Svobod in presvetnih

Mlačna in raztrgana igra Rudarja

ŠKOFLJICA : PARTIZAN 2:3 
(Kočevje) 2:2 (0:1)

Podobno kot Rudar v Kočevju je 
imel »Partizan« v Škofljici oprav
ka z žilavim nasprotnikom, ki mu 
sicer ne bi smel dovoliti, da jim 
je odvzel točko. V prvih minutah 
igre je bil Partizan v napadu, to
da groba obramba domačinov je v 
kali zatrla vsako akcija v 16 m 
prostoru. Domačini so povedli svo
je moštvo v vodstvo v 30. minuti 
igre preko desne zvezg. Zasluge za 
to ima tudi Pirnar, ki ni' podal žo
ge vratarju. Situacija na igrišču 
se je za goste izboljšala v 35. mi
nuti, ko sta zamenjala prostore

RUDAR : PARTIZAN (GRO
SUPLJE) 3:1

»Rudar« iz Kočevja je začel s 
pomladanskim tekmovanjem. V ne
delja 31. marca je igral .»Rudar« 
na igrišču pri šeškovem domu .pr
venstveno nogometno .tdkmo s 
»Partizanom« iz Grosuplja. Ob tem 
povratnem srečanju ni pokazalo 
moštvo Rudarja nič novega, še 
vedno se opaža stara hiba: slab 
nasprotnik — slaba igra.

Z igro sol začeli gostje. Domače 
moštvo je skušalo zavladati na 
igrišču, toda to se jam je posrečilo 
šele takrat, ko so dobili prvi gol — 
a še to 'le iza nekaj časa. Igra je 
bila mlačna in raztrgana.

V drugem polčasu je bila igra 
bolj živa. Rudar je tedaj bolj na-

Cvek in Pičo. V 40. minuti je bil padal, toda strelci pred vrati niso
bili učinkoviti, razen enega gola. 
Strelca za Rudarja sta bila v 22. 
in 60. minuti Taslaman ter .v 25. 
min. Ahac.

Čeprav je moštvo Rudarja pre
vladovalo na igrišču, zlasti v dru
gem polčasu (kar se vidi po raz
merju kotov — 9:3), igralci niso 
vzeli igre resno, ker so podcenje
vali nasprotnika. Igrali so slabše 
kot navadno in le z nekaj boljšo 
igra bi lahko dosegli .boljši rezul-

v kazenskem prostoru zrušen Ko
mac in sodnik ni pokazal na belo 
piko.

V 53. minuti je-.bil uspešen Bi- 
žal, ki je prejel žogo, ki mu jo je 
lepo podal Pičo. Igra se je še bolj 
zaostrila. »Partizan« se je trudil, 
da poviša rezultat in to se mu je 
tudi posrečilo v 70. minuti, ko je 
Bartolme potresel mrežo domači
nov iz razdalje 25 metrov. Doma
čini niso hoteli verjeti, da so gost-

tat. Dobro se je izkazal Ahac, med
tem ko je Taslaman le nekajkrat 
pokazal svoje znanje. Sodnik Ko
vačev iz Ljubljane je sodil objek
tivno.

V nedeljo bo za Rudarja naj
težja in najzanimivejša tekma v 
pomladanskem tekmovanju z »Be
lo krajino« v Črnomlju. Kljub te
mu, da je v nedeljo pokazal Rudar 
nezanimivo igro, je izjavil kapetan 
moštva, da upa na1 zmago, toda 
borili se bodo za eno točko.

N. J.

KOŠARKAŠI
Na igrišču v Gaju se je zbralo 

12 igralcev košarke. Razdelili so se 
na dive ekipi in pričeli z igro. Zma
gala je »rdeča« ekipa, ki je bila 
precej boljša. Rezultat: 60:30.

Mladinci in pionirji imajo tre
ning v torek in petek ob 16. uri.

Prizor iz »Rokovnjačev«, ki jih je uprizorilo Delavsko prosvetno 
društvo Svoboda Kočevje

NAMIZNI TENIS

Odlični uspehi v Kranju in Novem mestu

Republiško tekmovanje z zračno puško
Preteklo nedeljo je bilo v Ljub

ljani III. republiško ekipno prven
stvo v streljanju z zračno puško.

Na tekmovanju je letos prvič 
nastopala tudi članska moška eki
pa iz Kočevja., Ekipa je bila se
stavljena iz desetih članov, ki so 
na okrajnem prvenstvu dosegli 
najboljše rezultate. Tekmovalo je 
26 ekip iz vseh okrajev LRS.

Rezultati tekmovanja so bili pri 
vseh ekipah povprečno nizki, pred
vsem zaradi tega., ker so streljali 
na nove tarče, ki so precej manjše 
od dosedanjih, in ki jiih strelci niso 
bili vajeni, saj je najboljši član 
moške ekipe dosegel komaj 268 od
300 možnih .kredov, kar eo neka
teri naši člani na treningih in na 
prejšnjih tarčah z lahkoto dose
gali.

Streljali so 30 .metkov in peit 
poizkusnih na razdaljo 10 meitirov 
— vse v stoječem položaju. Vsaka 
ekipa je imela možnost doseči 3000 
krogov. Ekipa. Kočevja je dosegla 
2230 kregov, kar je samo za 272 
krogov manj od zmagovalne ekipe 
iz Ljubljane.

Ker je to tekmovanje za okraj

V nedeljo je bilo v Kranju pr
venstvo Slovenije v namiznem te
nisu za ekipe žensk in mladink. 
Kočevski Partizan je poslal na, to 
važno tekmovanje mladinki Viko 
Isteničevo in Sašo Pustovo, ki sta 
nastopili istočasno v obeh konku
rencah. Po zelo dobri igri sta se 
uvrstili na odlično drugo mesto pri

Kočevje prvo te .vrste v republi- mladinkah in pustili za seboj
škean? merilu, simo z uspehom lahko 
kar- zadovoljni. Vsi strelci pa mora
mo pridno trenirati.

T. Hočevar

Ljubljano, Ilirijo, Fužinarja, Tri
glav II in Storžič. V ženski kon
kurenci pa sta v močnejši konku
renti" sedmih ekip zasedli 4. mesto.

...IN V NOVEM MESTI
Članska, ženska, mladinska in 

pionirska ekipa so isto nedeljo na
stopile v Ncvem mestu in prema
gale Elan kar trikrat s 5:0 in 
enkrat pionirji s 4:1. Pred tem 
dvobojem je že v Kočevju mladin
ska ekipa Partizana premagala 
novomeški Elan s 5:0. Pri tem 
tekmovanju je najlepše to, da je 
prišlo zopet do stikal z Novim me
stom v namiznem tenisu. Kaže, da 
bo treba kmalu prirediti dolenj- 
sk pokrajinski turnir.

OTVORITVENI ATLETSKI 
MITING V KOČEVJU

Kljub zelo hladnemu vremenu in 
mehki stezi so dosegli Partizanovi 
atleti dobre rezultate. Prav poseb
no je bil uspešen vsestrani Kenig, 
zelo. lep pa je .bil tudi tek na 1000 
metrov.

Rezultati — 60 m: 1. Bižal 7,5, 
2. Kenig 7,7, 3. Adamič 7,8. 300 
m: 1. Kenig 39.0. 1000 m: 1. Ve
sel 2:44.3, 2. Bregar 2:44,5. Vi
šina: 1. Koncilja! 170, 2. Adamič 
165. Kopje: 1. Kenig 37.69, 2. Dež
man 37.59, 3. Bižal 37.51. Krogla 
7.25 kg: 1. Bižal 9.83, 2. Koncilja 
9.S0. Krogla 5 kg: 1. Kenig 11.29. 
Krogla 4 kg: 1. Križmanova 8.35.

ERA

društev Slovenije .tov, Vinko Trin- 
kaus. Med drugim je govoril c 
vlogi tiska v zvezi s kulturno pro
svetnim delom in dal več napot
kov za uspešno delo društev. Pred
sednik OLO tov. Janez Pirnat je 
med drugim dejal, da morajo bit: 
naši delavni ljudje na višji kultur
ni stopnji, zato jim je zelo potreb
na kulturna vzgoja;. Naša prosvet
na društva naj vzgajajo ljudi v 
novega socialističnega človeka.

Po razrešitvi starega odbora so 
Mie volitve novih odbornikov za 
Svet presvetnih društev in DPD 
Svobod kočevskega okraja. Preč' 
zaključkom pa je bila še lepa slo 
vesnost. Tov. Tririkaus je v Imeni; 
Zveze Svobod in prosvetnih dru
štev Slovenije podeli! srebrno od' 
likovanje zaslužnemu pevovodju 
Kočevju to,v. Trostu. Tov. Melit 
Jelenčevi pa je bila podeljena de 
nama raigrada 25.000 din za uspe 
šen nastop v »Pokmdireni tikvi- 
v Tuzli. Nagradil jo je Svet Zve 
kulturno prosvetnih društev Jugo
slavije. -žem

GASILSKA GODBA 
V PREDGRADU

že od leta 1926 ima: Gasilsko 
društvo Predgrad .godbo na piha
la. Kljub temu, da ima gasilske: 
društvo, kakor tudi mladinska or
ganizacija, ki je močno zastopane, 
v gasilskem društvu, vse pogoj 
za igranje, pa godba sedaj spi. 
Gadbemi inštrumenti so ljudske 
imovina, zato bi /bila dolžnost ob 
čine, da bi določila iz proračuna zi 
kulturo in prosveto del sredstev,:. 
katerimi bi bilo mogoče plačati di
rigenta; in vaditelja godbenikov.

Izredna športna aktivnost
Pretekla nedelja je bila nekaj izrednega, kar se tiče aktiv

nosti kočevskih športnikov, ki so nastopili istočasno v celi vrsti 
športov in skoraj po vsej Sloveniji. Po panogah in krajih nasto
pa so bili razdeljeni takole:

55 nogometašev v Škofljici, Novem mestu in Kočevju,
12 košarkarjev v Kočevju,
11 atletov v Kočevju,
10 igralcev namiznega tenisa v Kranju in Novem mestu,

5 strelcev v Ljubljani,
4 motoristi v Celju.

Skupno je torej nastopilo 97 tekmovalcev, kar je za tako 
majhno mesto svojevrsten rekord. Pri tem ima levji delež Parti
zan, ki je nastopil s 55 tekmovalci, od katerih jih je 32 branilo 
kočevske barve na tujih igriščih.

Pred festivalom telesne kulture

O B JA V

Za letošnji festival telesne kul
ture, ki to junija v Ljubljani in 
ki bo izveden na pobudo predsed
nika Izvršnega sveta Slovenije tov. 
Mihe Marinka, tse moramo že se
daj pripravljati. Na' zaključnih 
tekmovanjih festivala bodo nasto
pili poleg množice telovadcev tu
di izbrani tekmovalci Partizana v 
naslednjih športnih panogah: atle
tiki, namiznem tenisu, nogometu, 
edbojki, kolesarjenju, košarki, ma
lem rokometu in streljanju.

Tekmovanja so razdeljena na 4 
cone;: štajersko, dolenjsko, gorenj- 
sko-ljubljansko in primorsko. V 
dolenjski coni sta okraja Kočevje 
in Novo mesto. Tekmovanje bo 
potekalo najprej po društvih in 
okrajih, tako da bomo prišli do 
najboljših na teh področjih. Naj
boljši

boj za naslove conskih prvakov, ki 
bodo potem zastopali Dolenjsko v 
borbi s prvaki ostalih con na za,- 
kljuičnem tekmovanju v Ljubljani. 
Tekmovali bodo člani, članice, mla
dinci in mladinke.

Kočevska okrajna zveza Parti
zan je dobila izredno laskavo pri
znanje za, svoje uspešno delo s 
tem, da je določena za organiza
torja conskega tekmovanja za ce
lo Dolenjsko. Prispevala pa bo tu
di tehnične sodelavce in sodnike iz 
našega okraja za tekmovanje v 
Ljubljani in sicer za namizni te
nis, atletiko in nogomet.

Ker bo to tekmovanje povsem v 
okviru zveze Partizan, imajo par
tizanska društva v našem okraju 
zelo realne možnosti za nastop na 
finalnem tekmovanju v Ljubljani,

na-iz našega in novomeškega kar velja posebno za atletiko, 
okraja se bodo pomerili med se- mizni tenis in nogomet.

KINO
JADRAN, Kočevje: od 5. do 7.

aprila ameriški barvni film »Ve
lika nagrada«; 10. in 11. aprila 
ameriški film »Vzhodna stran — 
zahodna stran«; od 12. do 14. 
aprila italijanski barvni film 
»Dekle z reke«.

SVOBODA, Rudnik: Zaradi obno
vitve je kinematograf do 1. ma
ja. zaprt.

SODRAŽICA: 6. in 7. aprila ame
riški film »Možje«; 13. in 14. 
aprila ameriški barvni film »V 
dolini bobrov in pol orala zem
lje«.

DOBREPOLJE: 6. in 7. aprila ru
ski barvni film »Sadko«; 10. 
aprila italijanski fihn »Vrag 
vzemi slavo«; 13. in 14. aprila 
ameriški film »Katastrofa Tita- 
nika.«.

LOŠKI POTOK; 6. in 7. aprila 
ameriški film »Žig preteklosti«; 
13. in 14. aprila angleški film 
'»P°d Rdečim morjem«.

KOČEVSKA REKA: 6. in 7. apri
la italijanski film »Za spuščeni
mi zavesami«; 10. aprila ruski 
barvni film »Ana na vratu«; 13. 
in 14. aprila ameriški film »Pod
kupnina«.

VELIKE LAŠČE: 6. in 7. aprila 
finski film »Bela košuta«;

PREDGRAD: 6. in 7. aprila an
gleški film »Maggie«; 13. In 14. 
aprila švicarski film »štirje v 
džipu«.

DEŽURNE trgovine
Dežurno službo imajo: v soboto 

6. aprila od 8. do 12. ure in od 
14. do 17. ure v Kočevju trgovina 
»Prehranat« (upravnik Alojz Sken- 
der), v Ribnici 
vila«.

V sobeto 13. aprila ob istem 
času, v Kočevju trgovina »Preskr
ba« Kočevje (upravnik Bauer), v 
Ribnici pa trgovina »Prehrana« 
Ribnica.

PREKLIC
Podpisana Mrle Marija iz Bezgo- 

vice št. 2 pri Osilnici obžalujem 
žaljivke, ki sem jih izrekla proti

4.pa trgovina »ži- Klepač Janezu iz • Bezgovice št 
Mrle Marija, Bezgovica 2.

OBVESTILA

in 14. aprila f rancoski film »Zla- klico Heleno
ta kočija«.

RIBNICA: 6. in 7. aprila: angleški 
film »Razdvojeno srce«; 13. in 
14. aprila, angleški film »Piko
va dama«.

KOČEVJE
Rodile so: Heindler Marija, na- 

meščenka iz šalke vasi št. 38 —• 
dečka Branka; Pezdirc Ivanka iz 
Livolda 44 — deklico Marjanco; 
Petek Marija, tkalka iz Gorenja 
21 — dečka Božidara; Krnc Da
nica, delavka Iz Mlake 15 — de
klico Tatjano; Dekleva. Ivanka, 
gospodinja iz Kočevja, Ljubljanska 
c- 15 — deklico Mirando; Ložar 
Neža, gospodinja iz Kočevja, Trg 
svobode 30 — dečka Vojka. 

Srečnim staršem čestitamo!
VELIKE LAŠČE 

Rodili sta: Debeljak Marija, go- 
13. spodbija iz Dol. Podpoljan — de- 

Perhaj Ljudmila, 
Malih Lašč — deč-kmetovalka Iz 

ka Franceta.
Srečnim staršem čestitamo! 
Umrl je: Kaplan Jože iz Male 

Slevice 4 — star 73 let.

DEČKO STANKO, PRECIZNA MEHANIKA

Kočevje, Trg svobode 40
Popravila pisalnih, računskih, šivalnih in razmnoževalnih 

strojev, fotoaparatov, nalivnih peres in vsa v stroko 
spadajoča dela

PREDGRAD
Rodila je Frice Štefanija, gospo

dinja iz Dol. Podgore — dečka 
Pavla in deklico Marijo.

Srečni mamici čestitamo!
Obvestil iz matičnih uradov: So

dražica, Loški potok, Draga, Do
brepolje in Osilnica nismo prejeli.

KRONIKA NESREČ
Lesar Ana iz Ribnice. 210 sl je 

ranila kazalec, Cikojevič Ante iz 
Rogatega hriba si je poškodoval 
desno oko, Pečnik Ivo iz Reške c. 
13 Kočevje se je udaril po des
nem prstancu, Krejačič Marijo iz 
Mahovnika 31 so napadli sosedje 
G. F. im O. K. Dobila je udarce 
po desni nadlehti in desni rami; 
Bartol Ivanu iz Koč 16 je padla 
niai levo- nogo steklenica kisika; 
Mlakar Katica iz Ljublj. c. 3 Ko
čevje je padla po stopnicah in si 
ranila čelo; Ožbolt Marija iz čr
nega potoka 21 se je opekla po 
desni roki; Lorbar Martin, upoko
jenec iz Rožne ul., se je usekal v 
levi kazalec; Kramar Franc, za
poslen pri Ključavničarstvu, si je 
zlomil * desno roko; Majcen Franc 
iz Borovca si je poškodovala levo 
nogo; Kočevar Jožetu iz Kočevja, 
Trg svobode 40, je neki delavec 
prebodel dlan z vilami med delom; 
Pogorelc Vinko iz Slovenske vasi 
22 se je urezal v levi kazalec; 
Mauko Stanislava iz Roške c. 3 je 
pes ugriznil v levo stegno.

OBVESTILO
Cenjene odjemalce električne energi
je obveščamo, da bomo zaradi nujnih 
popravil na daljnovodih v času od 7. 
do 20. aprila izmenoma podnevi iz
klapljali posamezne predele.

Ker so dela neodložljiva in nam 
bo le tako mogoče zagotoviti nemo
teno dobavo električnega toka, pro
simo vse odjemalce, da v tem času 
izklope z razumevanjem upoštevajo.

Elektro Kočevje

Kmetijska zadruga Banja loka
razpisuje mesto knjigovodje

Pogoji: najmanj pet let prakse v knjigo
vodstvu pri zadrugah ali drugih podjetih 
Plača po tarifnem pravilniku ali po pogod
bi. Ponudbe pošljite na naslov „Kmetij- 
ska zadruga Banja loka“ do 30. 5. 1957

ŠAH
ŠAHOVSKO DRUŠTVO V RIB

NICI
Pred kratkim so imeli v Ribni

ci občni zbor šahovskega društve 
Ribnica. Udeležba na zboru je bila 
zadovoljiva. Kot gosta sta priso
stvovala zboru tudi predstavnika 
OŠD tov. Paradiž in Žnidaršič. 
Na zboru so med drugim razprav
ljali tudi o potrebi prostora, ki ga 
šahovsko -društvo nujno potrebuje 
za uspešno delovanje. V novi od
bor so bili izvoljeni: za predsedni
ka Simon Gorše, za tajnika Lado 
Jašovič, za blagajnika Vili Levstik, 
v nadzorni odbor pa Nikola Tršič 
Franc Zupančič in špiro Joviševič.

Za gospodarja je bil izvoljen An
te Begič, ref. za mladino Vili Lev
stik, za tehničnega ref. pa Simon 
Gorše. Pričakovati je, da bo ŠE 
v Ribnici lepo napredovalo, ker 
ima za to vse pogoje.

ŠPORTNE NOVICE
L. Janežič in R. Rovan iz Ko

čevja sta, se udeležila ustanovnega 
občnega zbora. .Sankaške zveze 
Slovenije, ki je bil pred nedavnim 
na Jesenicah. Posebno toplo ju je 
pozdravil predsednik Smučarske 
zveze Slovenije dr. Dougan, ki je 
zelo pohvalil delo kočevskega Par
tizana na področju zimskih špor
tov.

Nogomet osvaja kočevsko mla
dino: na enerh od treningov Parti
zana je bilo 28 /pionirjev in 8 cici
banov!

ENA ZA SMEH

ZGODBA O KLOBUKU
Naj vam povemo zgodbo o klo

buku, zapečateno s pogodbo in po
trjeno s takso štirih butelk »Riz
linga« in uničeno na originalu v 
kavami »Jelka« v Kočevju. Vsa 
stvar je takale: Med Alojzom
Skendrom, vplivnim možem trgov
skega, podjetja .»Prehrana« v Ko
čevju in Andrejem Arkom še boli 
vplivnim možakom SGP »Zidar . 
Kočevje, je bila sklenjena pogod
ba, ki ji ni para v naši zgodovi
ni- Omenjena gentlemana sta skle
ca pogodbo, da A. S. podari A. 
A. nov klobuk št. 56 in sicer za
to, da,1 bo nov klobuk, ki ga bo no 
sil A. A. ob vseh slovesnostih In 
praznikih, razen oh prazniku Pu
sta, poudarjal lep ato mesta Kočev
ja. Dosedanji klobuk A. A. je že 
tako oguljen, da z njim kvari iz- 
gled mesta, ko se sprehaja po ulv 
cah Kočevja, ter meče slabo luč 
na vso uradniško množico kočev
ske metropole. A. A. se je v po
godbi obvezal, da ne bo, nosil klo
buka, razen na pustni torek, tud: 
takrat ne, kadar bo pijan, kadar 
ga bo peljal miličnik in kadar bo 
na orožnih vajah. Svojemu dobrot
niku š. A. se bo A. A. za tova
riško samopomoč odkrival ob vsa
kem srečanju v razdalji treh me
trov. Pogodba velja za vse dediče 
obeh pogodbenikov, v kolikor ne 
bo klobuk že prej oguljen in bo iz
gubil svojo privlačnost. Predaja 
klobuka je bila v kavami »Jelka« 
seveda v svečanem vzdušju.

Uredništvo in uprava v Kočevju. 
Ljubljanska cesta 14a. Telef. 3-89. 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje št. 617-T-388. — Letna na
ročnina znaša 400 din, polletna 200 
din in je plačljiva vnaprej. Za ino
zemstvo 800 din. Poštnina plačana 
v gotovini. Rokopisi se ne vračajo- 
Tiska tiskarna »Urška« Kočevje
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Iz naših krajev Ohranimo spomine NOB bodočim rodovom
NAM PIŠEJO

PROBLEM VODEZbor volivcev v Starem logu
" Na Velikih Poljanah je doseda

nji rezervoar premajhen, kar je 
razumljivo glede na veliko potroš
njo vode. Ob vsaki najmanjši su
ši voda poide in Poljanci morajo 
p:mjo v oddaljeni Ortnek. Zato je 
nujno, da si Poljanci zgradijo še 

sti del poročila", kjer so (bili podat- sestankih SZDL, da bi tam poro- en rezervoar. Prebivalci Poljan so 
ki o našem kraju. Najbolj je bila čal o delu in težavah občine, kajti se obvezali, da bodo vsa zemelj-

prostovoljnim 
potreben les

Zgodovinska komisija pri Okrajnem odboru Zveze borcev 
Kočevje je imela 20. marca sejo, na kateri so razpravljali o de
lu zgodovinskih komisij pri obe. odborih ZB.

Naloge teh komisij so zelo veli- knjigah in brošurah. V našem

da prosvetni delavci v naših šolah 
nimajo priročnikov, da bi pouče
vali zgodovino NOB konkretno iz 
dogajanj v naših krajih. Zatega
delj je bila izvoljena posebna ko

ke. Čas ljudske revolucije se ved- okraju glede tega precej zaostaja- misija z nalogo, da zbere gradivo.
Tudi v Starem logu smo imeli V razgovoru so volivci predla- 

pred kratkim zbor volivcev. Zad- gali, naj bi bile seje vaškega od
ri ji zbor volivcev je bil pred osmi- bora bolj pogosto, pa tudi sestan- 
mi meseci. Poročilo o delu občine ki volivcev naj bi bili večkrat. Ob- 
Kočevje je podal Franc Made. Vo- črnskemu odborniku so predlagali, 
livci so se najbolj zanimali za ti- naj bi se včasih pokazal tudi na

razveseljiva vest, da je za posta- le tako bodo ljudje lahko poma- ®ka dela opravili s 
viterv' glavnega elektrovoda pred vi- gala pri gospodarskem in kultur- delom in prispevali

no bolj oddaljuje, z njim pa slavni mol. Kakor vsi vemo, je bil naš _ _____
dogodki, ki bi morali biti zapisa- okraj med prvimi v Sloveniji, kjer šolah. Na seji so" razpravljali tu
ni. Za nami raste nova generaci- — ~~ x'’~ ------
ja. Zato smo dolžni, da vse po
membnejše dogodke iz NOB zapi- tiziani _____ __ ___ _____ ___ _____
šemo, da nam bodo ostali trajno je, da je bilo objavljenih po raz- vlogo, saj naši ljudje prav radi be- 
v-spominu. ---- ----------------- —'

ki bo služilo za priročnik v naših

je začela osvobodilna borba hi dl o tem, naj bi Novice objavljale 
z njo so se pojavili tudi pivi par- partizanske spomine. Novice bi od

or kočevskih gozdovih. Res igrale pri tem lahko zelo veliko

denih okrog 12,000.000 din.
Nadalje so na zboru volivci raz

pravljali o delu šolskega odbora. 
Poročilo: o delu je podal predsed
nik šolskega odbora, čeprav so 
bolj malo delali, vendar je šolski 
odbor le imel nekaj uspeha, pri de
lu. Med dragim je razpravljal o

nem dvigu celotne občine. brezplačno.

Mladino v Ortneku
Delo organizacij na Slemenih

Naša mladina je pred kratkim bodo sestajali. Predlagali so, naj 
zborovala. Udeležba je bila kar se v ta, namen preuredi točilnica v

šolskih prostorih, mlečni kuhinji zadevi ji va. Razpravljali so o raz- bivšem hotelu Ortnek. Vprašanje 
itd. šolski odbor bo poskrbel tudi nih mladinskih vprašanjih ter se je, kako se bo s tem predlogom 
za šolski vrt, kjer bo lahko mla- pogovorili, kako bedo proslavili strinjal OLO, ki to stavbo uprav- 
dina pridobila teoretično in prak- Prvi maj in »Dan mladosti«. So- lja. Nadalje so mladinci razprav- 
tično znanje ter ga prenesla do- glasni so bili v tem, da je za ljali o tem, kako bi začeli z igra- 
mov. Na novo je bil izvoljen tri- uspešno delo mladine, množičnih njem odbojke. Sklenili so, da bodo
članski odbor, dva člana pa bo 
imenoval ObLO Kočevje.

organizacij ter društev v tem kra
ju potreben prostor, v katerem ‘se

Potrošniški sveti pri mesnicah
Na zadnji seji gospodarskega Svet je predlagal, naj bi se iz te- za proslavo, 

sveta pri ObLO Kočevje so med ga sklada zgradile obrtne delavni-

v nedeljo pri delovni akciji poči
stili hotelski vrt ter s prisluženim 
denarjem kupili mrežo ali žago. 
Sklenili so, da bodo za 1. in 25. 
maj naštudirali krajše dramatsko 
delo in nekaj drugih odrskih točk

nih listih in revijah precej pri- rej0 0 nedavnih dogodkih iz NOB. 
N.a seti so noudarili da. ip sedai sPev‘kav ‘;z toorb v„ na®111 kra3^’ Na kraju so člani sprejeli smemi-

nirwa, naloga zakliučiti’ z živlienie- verL(^ar Iumamo knjige, kjer bi bi- ce aa bodoče delo zgodovinskih ko- prva. naloga zaključiti z življenje- j ta gradivo zbrano, žalostno je, mM1 ZB
piši padhh borcev in žrtev fasistac- misij na.
nega terorja. Ti življenjepisi naj
ne obsegajo samo golih podatkov
0 rojstvu in smrti padlega borca, 
temveč o njegovem življenju in de
lu, njegovi družini, skratka, živ- Vaška organizacija SZDL ima la dodeljena tudi za pospeševanje 
ljenjepis nsj bo prava slika živ- važno politično vlogo na Slemenih, kmetijstva.
1 jen ja, padlega borca. Skrbi za idejno vzgojo slememskih Tudi žene in dekleta sa začele

, ... , kmečkih ljudi. SZDL je bila pobud- sodelovati in odločati v javnem živ-
Nekatere komisije so zbrale Si nik za razna dda> predvsem za ljenju. Občnega zbora Zveze žena 

ure i e ze precej življenjepisov, gradnjo vodovoda Gašplnovo—Pra- zadružnic so se udeležile v lepem 
raBe pa, so z e om komaj začele proge^ za Qbnovo Prosvetnega do- številu, žene so imele več tečajev, 

oz. se niso začele Najlepše uspe- lna ^ elani KZ so na občnem in sicer šivalni tečaj, tečaj za kon- 
le so osaB i v n ms občim. Tu- zj)0ru pravilno porazdelili dobiček, serviranje sadja, zelenjave in mes-

.% ocevju sa n re i ze pr e- z gradili bodo novo sadno sušilnico, udi izdelkov. Imele so tudi tridnev- 
cej,. Na občinskih konferencah ZB - -
naj se v zgodovinske komisije iz- j ; d znatna sredstva so bi
volijo res taki ljudje, ki so voljni 18 m dm°°' Znatna sredstva 80 
pisati življenjepise in zbirati zgo
dovinski material.

V večjih predelih Slovenije ima
jo gradivo iz NOB že zbrano v

uredili skladišče za krmila, gnoji- ni tečaj za serviranje. Ob zaključ
ku -tečaja so priredile tečajnice

drugim sprejeli tudi sklep, da se 
tudi pri mesarskih obratih uvede-

ce in sicer: pleskarstvo, tapetni
štvo in mizarstvo. Nadalje je preti

jo sveti potrošnikov. To bo vseka- lagal, -da se iz sredstev investicij- 
icor dobra stvar. Na seji so raiz-

Pot „Novic" ob
Naj vam povem, kakšno dolgo 

pot ob madžarski meji napravijo
skega sklada diodeli manjšim obrt- 

pravljali tudi o tem, da bi člani nim delavnicam kredit za nabavo 
Sveta za gospodarstvo bili vafolje- strojev, trgovinam in gostiščem pa naše Novice. Nanje je naročen moj 
ni na zasedanja delavskih svetov za ureditev oz. nabavo novega in- prijatelj Albin v Bajmoku. Ko 
in upravnih odborov po podjetjih, venitarja in popravilo lokalov. Do- jih prebere, jih pošlje meni v Ta- 
da bi bili tako bolje seznanjeni z končno bo o teh predlogih sklepal vankut, ki je celih 8 kilometrov 
delom v podjetjih. Nadalje so raz- ObLO, razpravljali pa bodlo o tem oddaljen. Ko jih jaz preberem, jih 
pravijali o gradnjah iz sredstev tudi zbori volivcev. dam še drugim Slovencem, ki ni-
občinskega investicijskega sklada. -žem so doma iz našega okraja, a vse

eno radi -preberejo Novice, poseb
no odkar so -postale tednik, saj so 
mnogo bolj zanimive. Pet dni so 
Novice pri meni, nato jih Albinu 
vrnem. Pa ne mislite, da je s tem 

, pot Novic končana. O, ne, Albin
površje. Slaba lastnost je v -tem, jih pošlje še v Ridjico, ki je odda- 
,da je velika, zato predstavlja pre- jjena od Bajmoka preko 40

2« n i m iv o sli le. znanosti in tehniUe

madžarski meji
si kupijo zavojček cigaret manj, pa 
bodo tudi oni lahko prebirali zani
mivosti v Novicah. V pismu vam 
prilagam 120 din, kar je naročnina 
za 3 mesece. Pošiljajte pa mi jih 
na naslov: Prijatelj Ivan, V. p.
8743/2, Tavankut, Bačka.

Ob tej priliki pozdravljam vse 
Dobreppljce, fante in dekleta, po
sebno pa, še svoje starše. — Prija
telj Ivan. Pokojni Josip Pirnat

Pozdrav vojakov iz Požarevca
PODMORNICA NA ATOMSKI 

POGON
Te dni so v Ameriki spustili v velik cilj za sovražne bombe. Ea rn etrov, kjer jih že nestrpno pri-

vodo že drugo atomsko podmomi- ra^ velikosti tudi gibčna ni dovolj, čakuje’ Polde in ostali Slovenci.
Podmornica je stala trikrat vec Qd tam pa gredo Novice še v Starce imenovano »Morski volk«. Prvo 

pred leti izplovljeno atomsko pod
mornico »Nautilus« pa so -poslali naštetim napakam pa Ire
na splošni pregled hi popravilo. nutno. Predstavlja atomska pod-

kakor stane navadna.^ Kljub neka- jxišic in tako so na »terenu« kar
12 dni. Ker so, kakor sem vam

orožje.

VOJNA NAJVEČJE ZLO

Pogonske naprave v tej podmorni
ci proizvajajo večjo silo kot kate
ra koli do sedaj zgrajena podmor
nica. S pomočjo atomske energije 
se proizvaja para, ki poganja na-___ _____
to ves mehanizem. Zaradi nevarno- ija-n.ska vojna v Ameriki 4 mili- 
sti atomskega izžarevanja in par- jarde dolarjev. Prvai svetovna voj
nih naprav zavzamejo pogonski 
deli podmornice nad polovico pro
stora podmornice. Vozi s hitrostjo

že rekel, Novice postale zelo za- 
moraica najstrašnejše pomorsko nirnive, sem se odločil, da se -tudi

jaz naročim nanje. Mislim, da bo
do tudi drugi fantje sledili moje
mu zgledu, saj vsak mesec 40 di-

Izračunali so, da bi stala držav- narjev res 111 K™

OBČNI ZBOR KZ TUDI 
V PREDGRADU

Pred kratkim so imeli člani

na je stala 40 milijard dolarjev, 
druga skoro 400 milijard dolarjev, 
za tretjo pa pravijo, da bi se ta 

25 vozlov na uro in s to hitrostjo številka pomnožila s sto in da so kmetijske zadruge Predgrad letni 
lahko prevozi 50.000 km. Poleg celo možnosti, da se popolnoma cfočni zbor, ki so se ga_ udeležili v 
atomskih naprav ima še naprave življenje na zemlji, če bi upo-
za motorni (diesel) pogon za pri- rabiii atomsko orožje.
mer, čel bi atomska naprava odpo
vedma.

Amerikanci trde, da ostane pod
mornica lahko pod vodo nedoloče-

lepem številu. Iz ,poročil predsed
nika zadruge in ostalih funkcio
narjev odbora je razvidno, da je 
zadruga lani dobro gospodarila. 
Ustvarili so skupno 2,400.000 din 

V Franciji so baje uvedli nov dobička, kar je za to zadrugo vse-
NOVO V ZOBOZDRAVSTVU

Fantje iz kočevskega okraj-ai, ki 
služimo vojaški rok v Požarevcu, 
v naši -bratski republiki Srbiji, smo 
si zaželeli, da napišemo skromen 
članek za naš dragi list Novice.

čeprav smo daleč od domačega 
kraja, nismo pozabili na sloven
sko besedo in na našo lepo Dolenj
sko. Tudi slovenska pesem odme
va vsak dan po naši kasa,mi. Radi 
obujamo spomine na civilno življe
nje. Prav radi prebiramo kočev
ske Novice in komaj čakamo, da 
mine teden, ko bomo zopet dobili 
novo številko. Iz Novic .izvemo to
liko novega iz -domačih krajev. 
Prav veseli smo, da se je doma že 
marsikaj spremenilo in naredilo 
marsikaj za boljše življenje de
lovnega človeka v tem kratkem 
razdobju, odkar smo zapustili do
mači kraj. Zato želimo še mnogo 
uspehov delovnim ljudem kočev
skega okraja.

Obenem pozdravljamo svoje 
starše, znance in dekleta v Kuže

lju ob Kolpi, Velikih Laščah, 
okolici in Kočevju. Pozdravljamo 
tudi prijatelje, ki služijo vojaški 
rok v Zemuniku pri Zadru. — 
Bauer Branko, žužek Tone, Košir 
Frerik, Mestek Viktor, Gradišar 
Tone, Intihar Franc, Tanko Stan
ko, Mrhar Janez Nosan Tone, vsi 
iz V. P. 6615.

TEŽKA PROMETNA NEZGODA 
V KOČEVJU

V četrtek 4. aprila se je pripe
tila v Kočevju težja prometna ne
zgoda.. Ob pol enajstih je prišlo 
do karambola na Roški cesti blizu 
mosta. Iz smeri Rudnika je vozil 
motorist Karel Jenko, iz KGP Ko
čevje, z druge strani pa je pripe
ljal Aleksander Vrlič, voznik to
vornega avtomobila Rudnika Ko
čevje. Iz neznanih vzrokov je mo
torist padel z motorjem pod cesto 
in se težje poškodoval.

slavnostno večerjo. Zadruga je da
la ženam finančna sredstva za na
kup štedilnika in Baumanovega 
lonca za pasterizacijo sadnih so
kov.

Prosvetno društvo »Slemena« je 
bilo v tej sezoni zelo delavno. Upri
zorilo je več dramatskih del in 
pevski koncert. Nameravajo pa 
prirediti še dve predstavi.

Da je delo slemenskih organiza
cij napredovalo, je bila predvsem 
zasluga požrtvovalnega javnega 
delavca, -pokojnega šolskega upra
vitelja, Josipa Pirnata. Z njegovo 
izgubo se je -pokazala velika praz
nina. Gornje besede naj bodo po
kojnemu Pirnatu skromna zahvala 
za njegovo nesebično delo in v po
slednje slavo.

POJASNILO
Na članek »Videli smo« v Novi

cah z dne 23. marca 1957 odgo
varjamo naslednje:

Pisec omenja, da je bilo na ce
sti IV. reda Mahovnik izposojeno 
nekaj gramoza, ki je bil last drž. 
ustanove, ter da je bila o tem ob
veščena ustanova »Komunala«.

Mi smo bili o tem res obvešče
ni. Obvestil nas je zastopnik va
škega odlbora tov. Kure Jože, da 
se je uporabljal gramoz v privat
ne svrhe. Mi smo o tem tudi ta
koj ukrepali in zadeva je. sedaj v
postopku.

»Komunala« Kočevje

, ZVEDELI SMO
Kakor je znano, imajo že vsa 

podjetja potrjene svoje tarifne 
pravilnike. Za kmetijske zadruge 
je ta -s-tvar malo drugačna. Zadru
gam je bilo sporočeno, naj uprav
niki zadrug skupno s sindikalnimi 
podružnicami sestavijo predloge za 
nove tarifne postavke delavcev in 
uslužbencev v zadrugah. Delo je 
v teku.

no dcib-o, celo 50 let. Notranjost je način zdravljenja zofo. Novost je v kakor lep uspeh. Na občnem zbo- 
modemo urejena, tako da se mor- tem, da zobar previdno izpuli ob o- ra so sprejeli sklep, naj zadruga 
narji vedno dobro počutijo. Po dvo- leli zob, ga popravi in vstavi na- najame posojilo v višini 3,000.000 
mesečnem stalnem bivanju pod vo- zaj na njegovo mesto. Seveda mo- din za nabavo avtomobila, 'ki ga 
do je bilo moštvo sicer nekoliko ra biti operacija zelo previdna in zadruga nujno potrebuje. Po raz- 
bledo, toda povsem dobro razpolo
ženo.

Največja prednost atomske pod
mornice je velika hitrost in dolga cilinske bonbone, da ne bi prišlo 
trajajoča vzdržljivost pod vodo. v ustih do infekcije. Po nekaj ted- 
Moiborji podmornice ne rabijo zra- nih je zob zopet zdrav in trdno 
kai, zato ji ni treba prihajati na sedi na svojem mestu.

hitra. Pri tem upcrablj-ajo poseb- pravi o delu zadruge v preteklem 
no sredstvo, ki preprečuje odmira- letu (so, , sladile volitve novega 
nje tkiva. Bolnik mora sesati peni- upravnega in nadzornega odbora

ter pododborov za pospeševanje 
kmetijstva. Za predsednika zadru
ge je bil izvoljen Franc Žalec iz 
Predgrada.
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V/trgovini ^Prehrana” iITh tihi
KOČEVJE I, «

Solidna in fiiira postrežba, cene nizke. Na zalogi imamo llip% fifr r
vse vrste prefirankenifi in špecerijskih artiklov. Obiščite
nas in prepričali se Boste o kvaliteti naših, artiklov in 
res nizkih, cenah. Vsem cenjenim potrošnikom se toplo
priporočamo.
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81
Tistega žalostnega večera je korakal ci

gan skozi zapuščeno požgano vas. Krenil je 
naravnost proti cerkvi. Na 'pokopališču gre
de razgleda vse mrtvece, kakor da bi ne
koga iskal; ali ne najde ga menda zunaj, za
to gre v cerkev, mrmrajoč: »Ni tukaj sta
rega Marka, torej- je v kloštru. Ravno prav. 
Ke&al se boš še, Peter, da si me dal vreči 
v vodo.«

<11/,

82
Tako godrnjaje hoče zopet zapustiti kraj, 

kjer je ravno popreti smrt bogato košnjo 
imela-. Zdajci se začuje izmed mrtvih jok. 
Cigan pristopi foliži in ugleda pod mrtvo ko
pica opata. Precej se pripogne, vzdigne opa
ta, oprta ga čez ramo in ga odnese ven iz 
cerkve, s pokopališča na zeleni grič, kjer 
čista večerna sapa kmalu zdrami opata.

83
V ciganovi glaVi je. dozorel načrt, kako se 

bo maščeval Petru.
Opatu razloži vso umazano Petrovo zgod

bo. Pove tudi, kdo je poveljnik janičarjev 
pred kloštrom. Opait Petra ni imel za take
ga malopridneža, ko pa se je domislil mar
sičesa, kar mu je potrjevalo to neznano hu
dodelstvo privoli ciganu, da mu hoče poma
gati.

84
Razloži, mu, kod bode po skrivnem rovu 

prišel do Marka v kloštru; in da bi mu tam 
verovali, izroči mu svoj prstan.

Ko sta se opat in cigan razgovorila do
volj, petlja ga Samoi v skrivališče h Krča
nom, kateri so duhovna spoštljivioi sprejeli. 
Cigan pa je bil premoder, da bi ostal tam, 
kjer so ga izpehali prejšnji večer tako ne
milo.


